



Mazava fa ny zombies (« *Morts-vivants* » na lolo vokatra) dia tsy hitsahatra haneho ny tsy maha-zava-dehibe ny fisiyany eto an-tany. Avelao izy ireo handavaka ny fasany amin'ny fahitany ny zava-drehetra amin'ny loko mainty sy ny fanakianana na ho any na tsy ho any.

Azo antoka fa ny 8 martsa, eo am-piandohana, dia natokana ho an'ny zo fototry ny vehivavy. Anisan'izany : ny zo hiaina tsy misy herisetra sy fanavakavahana; ny zo hahazo ny fenitra ambony indrindra amin'ny fahasalamana ara-batana sy ara-tsaina; ny zo hahazo fanabeazana; ny zo hana fanana; ny zo hifidy sy ny zo hitovy karama amin'ny rehetra.

Ekena fa, any amin'ny firenena maro, mbola tsy miatrà ny sasany amin'ireo zo ireo.

Tsy mahasakana anefa izany, na dia indray andro monja aza, ny vehivavy Malagasy eto Madagasikara, tsy hampiasa ny zony hihomehy sy hitsiky an-kalalahana sy amim-pahamendrehana. Ireo misy sary nalaina teny amin'ny kianjan'ny Barea Mahamasina izay nivorian'ireo vehivavy avy amin'ny faritra 23 misy ao amin'ny Nosy Lehibe indrindra aty amin'ny ranomasimbe Indianina.

Marina tokoa fa ny fiainana andavanandro dia tsy mampihomehy mihitsy - any an-kafa aza dia ratsy kokoa izany fa tsy dia misy miresaka izany eto Madagasikara-. Fa farafaharatsiny, mandritra ny fotoana iray, ireo renibeny, reny, anabavy, zanak'olo-mpiray tam-po, namana sy olom-pantatra, olon-tsy fantatra malaza amin'ny ankapobeny, dia afaka mizara ilay « fihomehezana manokana maha olombelona » (« *Le rire est le propre de l'Homme –entendre genre humain-*»).



Barea Mahamasina Stadium, March 08, 2023. The right to laugh and smile with honesty and dignity

Decidedly, the zombies will never cease to demonstrate the uselessness of their pathetic existence on earth. Let them dig their graves by dint of seeing everything in black and criticizing all the time for a yes or a no.

Certainly, March 8, at the start, is dedicated to the fundamental rights of women. These are: the right to live free from violence and discrimination; the right to the highest attainable standard of physical and mental health; the right to education; the right to property; the right to vote and the right to equal pay.

Admittedly, in many countries, still, some of these rights are not effective. But that will not prevent, even if it is only for a day, the Malagasy women of Madagascar, from using their right to laugh and smile in all honesty and with dignity. Here are some shots taken at the Barea stadium in Mahamasina where women from the 23 regions of the Big Island in the Indian Ocean gathered.

Certainly, everyday life is not funny at all -elsewhere it's worse but nobody touches a word about it here-. But at least, for a moment, these Malagasy grandmothers, mothers, sisters, cousins, friends and acquaintances, illustrious strangers for the most part, will have shared this laugh which is specific to... Man (the Human race).



Stade Barea Mahamasina, 08 mars 2023. Le droit de rire et de sourire en toute franchise et dans la dignité

Décidément, les zombies n'auront de cesse de démontrer l'inutilité de leur minable existence

sur terre. Laissons-les creuser leur tombe à force de voir tout en noir et de critiquer à tout bout de champ pour un oui ou pour un non.

Certes, le 08 mars, au départ, est dédié aux droits fondamentaux de la femme. Il s'agit : du droit de vivre libre de toute violence et discrimination ; du

droit

au meilleur état de santé physique et mentale susceptible d'être atteint ; du

droit

à l'éducation ; du

droit

à la propriété ; du

droit

de voter et du

droit

à un salaire égal.

Certes, encore, dans beaucoup de pays, encore, certains de ces droits ne sont pas effectifs. Mais cela n'empêchera pas, même si ce n'est que le temps d'une journée, les femmes malagasy de Madagascar, d'user de leur droit de rire et de sourire en toute franchise et dans la dignité. Voici quelques clichés pris au stade Barea de Mahamasina où se sont réunies des femmes issues des 23 régions de la Grande île de l'océan Indien.

Certes, enfin, la vie de tous les jours n'est pas rigolote du tout -ailleurs c'est pire mais personne n'en touche un mot ici-. Mais au moins, le temps d'un instant, ces grands-mères, mères, sœurs, cousines, amies et connaissances malagasy, illustres inconnues pour la plupart, auront partagé ce rire qui est le propre de... l'Homme (le genre humain).

Jeannot RAMAMBAZAFY & Harilala RANDRIANARISON



















